
سایه اندازی کرونا بر صنعت گردشگری در دو سال 
گذشته معیشت و اشتغال بسیاری از صنعتگران 
فعال در حوزه صنایع دستی را به مخاطره انداخت. 
میدان نقش جهان اصفهان که در سال های گذشته 
بود  خارجی  و  داخلی  گردشگران  بهشت  همواره 
و رونق صنایع دستی از حضور پرشور گردشگران 
حس می شد متأسفانه در دو سال گذشته با رکود و 
رخوت بسیاری روبه رو شد اما خوشبختانه با رخت 
بربستن بیماری کرونا حال باری دیگر رونق به این 
میدان بازگشته و امید در دل صنعتگران جوانه زده 
است. متأسفانه در دو سال گذشته کرونا مانند 

دستی  صنایع  تولید  سونامی 
اصفهان را تحت تأثیر قرار داد 
ایــن  تــعــدادی از  بــه شکلی کــه 
هنرمندان فعالیت خود را تعطیل 

یا نیمه تعطیل کردند...

شیراز قطب گردشگری سلامت جنوب کشور است

گردشگر درمانی؛ نوشداروی اقتصاد فارس
با رونق گرفتن گردشگری

امید در 
»نقش جهان « 

جوانه زد
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یادداشت 

جای خالی 
حقوق مصرف کننده 
در طرح مسکن ملی 

به دلیل مصرف 90 درصد آب 
در حوزه کشاورزی
کشت سنتی 

منابع آبی گیلان را می بلعد

خاطرات هنر هفتم در کرمانشاه 
جای خود را به پارکینگ عمومی داد

سینما »شهر تماشا« 
دیگر تماشایی نیست

پس از یک دهه اختلاف
  aقفل پروژه پیامبر اعظم

رفسنجان باز می شود
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خبر

خبر

ایران و عراق توافق نامه 
ویژه اربعین امضا می کنند

رئیس ستاد عتبات  کردستان   جانشین 
امضای  ــرای  ب برنامه ریزی  از  کشور  عالیات 
توافق نامه ایــران و عــراق ویــژه اربعین امسال 
خبر داد و گفت: پیش بینی می شود امسال 

۵میلیون زائر داشته باشیم.
بــرگــزاری  بــرای  بــرنــامــه  ریــزی  از  نامجو  مجید 
و  داد  خبر  امــســال  اربعین  مــراســم  باشکوه 
اظهار کرد: با توجه به روند افزایش هر ساله 
زائــران اباعبدالله الحسین)ع( و اینکه در دو 
انجام  اربعین حسینی  مراسم  سال گذشته 
نشده است، پیش بینی می شود امسال بین 

3 تا ۵ میلیون زائر داشته باشیم.
ــزود: تــوصــیــه مــی شــود حــتــمــاً زائـــران  ــ وی افـ
خودکفا حرکت کنند کما اینکه تمام تلاشمان 
این است که در مسیر خدمات لازم را به این 

عزیزان ارائه دهیم.
جانشین رئیس ستاد عتبات عالیات کشور با 
اشاره به اینکه مرزهای مهران و شلمچه برای 
عبور زائران حتماً باز هستند، تصریح کرد: در 
همین راستا رایزنی های لازم از طریق سفارت 
ایران با نخست وزیر و وزیر کشور عراق برای 
فعال سازی شبانه روزی مرز خسروی و چذابه 

نیز انجام شده است.
نامجو گفت: البته تمام تلاشمان این است 
که پیش از هر گونه اقدام، یک توافق نامه بین 
ایــران و عراق ویژه اربعین به امضا برسد که 
تکلیف ما زائــران ایرانی و عراقی ها به  عنوان 
کــار در حال  ایــن  و  زائرپذیر مشخص شــود 

انجام است.

پایانه صادراتی 
محصولات کشاورزی 

در خانمیرزا ایجاد می شود

چهارمحال و بختیاری   مدیرکل صمت 
افزایش  بــرای  گفت:  بختیاری  و  چهارمحال 
صــادرات محصولات کشاورزی استان ایجاد 
پــایــانــه صــادراتــی مــحــصــولات کــشــاورزی در 

شهرستان خانمیرزا در حال پیگیری است. 
ــال حــاضــر  ســـجـــاد رســتــمــی افــــــزود: در حــ
شیرخشک، موکت، کیسه فریزر، دستکش، 
خوراک آبزیان و لوازم خانگی از جمله اقلام 

صادارتی این استان هستند.

شهربازی پارک بعثت تهران پلمب شد

تهران    مدیرکل استاندارد استان تهران با اشــاره به اجرای 
طرح ضربتی نظارت بر شهربازی ها و تجهیزات بازی در استان، از 
پلمب تمامی تجهیزات غیراستاندارد شهربازی بعثت در منطقه 

۱۶ شهر تهران خبر داد.
کرد:  اظهار  تهران  استان  استاندارد  کل  مدیر  نــوری،  عباس 
پیگیری های  ــود  بــا وجـ تــهــران  ــارک بعثت شهر  پـ شــهــربــازی 
کارشناسان اداره  کل و شهرداری مربوط و نیز اخطار به بهره بردار 
دلیل  به  تجهیزات  تمامی  فعالیت  ممنوعیت  خصوص  در 
نداشتن مجوز بهره برداری، توسط بازرسان استاندارد پلمب شد.
آستانه  در  تهران  استان  استاندارد  کل  اداره   داد:  ادامــه  وی 
تجهیزات  از  استفاده  میزان  افــزایــش  و  تابستانی  تعطیلات 
تفریحی، ضمن مکاتبه با تمامی شهرداران مناطق ۲۲گانه و 
حومه در خصوص ضرورت ممانعت از فعالیت اماکن تفریحی 
اداره  کل، طرح ضربتی  این  از  بهره برداری معتبر  فاقد مجوز 

نظارت بر اماکن تفریحی استان تهران را آغاز کرده  است.
با  اداره  کــل  کارشناسان  گفت:  پــایــان  در  مسئول  مقام  ایــن 
شناسایی اماکن فاقد مجوز بهره برداری معتبر از این اداره  کل 
در بوستان های استان تهران، تجهیزات تفریحی مستقر در این 

اماکن را پلمب می کنند.
بــازی،  گفتنی اســت، همه تجهیزات تفریحی اعــم از شهرهای 
کابل راه ها و مراکز تفریحی آبی مشمول استاندارد اجباری اند و 
بهره برداران این اماکن باید تصویر مجوز بهره برداری معتبر خود را در 
معرض دید مراجعان و در مجاورت تجهیزات تفریحی نصب کنند.

قصرشیرین لرزید
امواج  به بزرگی 4/4 در مقیاس  لــرزه ای  زمین  کرمانشاه   
درونی زمین )ریشتر( روز گذشته حوالی شهر قصرشیرین از 
توابع استان کرمانشاه را لرزاند و تنها دو دقیقه بعد زلزله دوم با 

4ریشتر به وقوع پیوست.
مرکز لرزه نگاری کشوری وابسته به مؤسسه ژئوفیزیک دانشگاه 
تهران اعلام کرد، این زلزله ساعت ۱۰ و ۲۰ دقیقه و یک ثانیه روز 
یکشنبه ثبت شده است. این زمین لرزه در عمق ۱3کیلومتری 
و   خانقین  ۲۵کیلومتری  قصرشیرین،  کیلومتری  پنج  در  و 

3۲کیلومتری سرپل  ذهاب به وقوع پیوسته است.
بــیــان اینکه هم  بــا  فــرمــانــدار قصر شیرین  ــار،  ــات ت مــرادعــلــی 
اکــنــون گـــروه هـــای ارزیــــاب در منطقه حــضــور دارنــــد، گفت: 
ــدادی  ــ ــریــت بـــحـــران و امـ  تــمــامــی دســتــگــاه هــای عــضــو مــدی

پای کار هستند.

تقاضای مسئولان شهرداری

»متروپل های« تبریز را دریابید
حادثه  شرقی     آذربایجان 
محدود  فقط  نمی تواند  متروپل 
نیز  تبریز  در  و  باشد  آبـــادان  بــه 

می توان ردی از آن را یافت.
تبریز را نه تنها گسل شمالی اش، 
نیز  هول انگیزش  که ساخت وسازِ 
تهدید می کند. بی مبالاتی در شهرسازی، هر نقطه  
وحشتناکی  مخاطرات  با  هرلحظه  را  شهر  ایــن 
رشیدی  روح الله  اظهارات  این ها  می کند؛  روبــه رو 
حادثه  به  واکنش  در  تبریز  شهر  شــورای  عضو 

ریزش ساختمان متروپل آبادان است.
تبریز بیدار در گزارشی نوشت: پس از فروریختن 
ساختمان مترو پل، نه تنها آبادان بلکه کل ایران 
عزادار شد. در این فاجعه تلخ ده ها تن مصدوم 
از  را  خــود  جــان  هموطنانمان  از  نفر   ۱۶ و  شــده 

دست دادند.
تا  ــد  دادن ویــژه تشکیل  کمیته  ســازمــان،  چندین 
دربـــاره  بــارهــا  درحــالــی کــه  بگردند  مقصر  دنــبــال 
آن  بـــودن  نــاایــمــن  و  ایــن ساختمان  فــروریــخــتــن 
هــشــدار داده شــــده بــود امــا ظــاهــراً گــوشــی بــرای 

شنیدن هشدار ها وجود نداشته است.
آبــادان  به  محدود  فقط  نمی تواند  متروپل  حادثه 
باشد؛ این نخستین حادثه ای نیست که این گونه به 
خاطر قصور مدیریتی رخ داده و شاید آخرین آن هم 
نخواهد بود. در تبریز نیز می توان ردی از آن را یافت.
3 آذر ۱4۰۰ بود که انفجار گاز در یک ساختمان 
پنج طبقه در کوی شهید بهشتی تبریز موجب 
فروریختن ساختمان شده و دو ساختمان مجاور 
شهروند  پنج  حادثه  ایــن  در  دیدند.  آسیب  نیز 
جان باختند و ۱۵ تن مصدوم شدند و مدیریت 

شهری چند روز درگیر آواربرداری بود.
ساختمان  ریــزش  و  انفجار   ۱4۰۰ بهمن   ۱۵ در 
مسکونی در منطقه عباسی تبریز سه کشته و ۱۰ 
مصدوم برجای گذاشت و چندین منزل مسکونی 

مجاور به صورت ۱۰۰درصدی تخریب شدند.

تازه ساخت  ساختمان  نیز  امسال  فــروردیــن   ۲۹
سه طبقه در خیابان ابوذر به دلیل رعایت نکردن 
نکات فنی مهندسی دچار نشست شده و به طور 
این  در  خوشبختانه  هرچند  فــروریــخــت،  کامل 

حادثه فردی آسیب ندید.
شاید گفته شود این ها تخلفات ساخت وساز در 
مناطق حاشیه نشین است و وقوع حادثه در این 
مناطق دور از ذهن نباشد اما نکته وقتی جالب 
بلندمرتبه کشور  دومین شهر  تبریز  که  می شود 
پس از تهران است. این را رئیس گروه شهرسازی 

و معماری شورای شهر تبریز می گوید.
تبریز  اظهار می کند: »شهر  اقدم  بابایی  فریدون 
موجب  دارد  که  نامناسبی  توپوگرافی  دلیل  به 
برای  اطفای حریق شهر  عملیات  اجرای  سختی 
و  شهری  بافت  لحاظ  بــه   و  شــده  آتش نشانان 
بلندمرتبه سازی نیز تبریز دومین شهر بلندمرتبه 
امر ضرورت  و همین  تهران است  از  کشور پس 

داشتن امکانات اطفای حریق را می طلبد«.
»رکـــودِ هشت ساله مسکن موجب  مــی افــزایــد:  او 
تشدید ساخت وساز غیرمجاز در تبریز شده است«.
روح الله رشیدی، رئیس کمیسیون عمران شورای 
به  شهرسازی  »تبدیلِ  می گوید:  نیز  تبریز  شهر 
سفره  تنعمِ پول بازان و شهرداری، چنان بلایی بر 
سر شهر آورده که پیامدهایش قابل تصور نیست. 
تــعــارض منافع  بـــزرگِ  مقوله  شــهــرســازی، حــوزه  
شده است که دست های زیادی در آنجا به هم 
می رسند! اینجا دقیقاً همان جایی است که باید 
از شورا و شهرداری و استانداری و راه وشهرسازی 

و مدعی العموم مطالبه کرد«.
وی می افزاید: »شورا و شهرداری اگر بخواهند سه 
قطعاً  کنند،  کارنامه شان درخشان  در  را  موضوع 
یکی از این سه، در حوزه  شهرسازی و مشخصاً 
از دلالی در ساخت وساز و بریدن بند  جلوگیری 

ناف شهرداری از شهر فروشی است«.

لرستان   مدیرکل راهــداری و حمل ونقل جــاده ای لرستان 
گفت: آزادراه خرم آباد-پل زال که به دلیل ریزش کوه مسدود 

شده بود، بازگشایی و تردد در آن برقرار شده است.
آزادراه  برگشت  لایــن   ۸4 کیلومتر  کـــرد:  اظــهــار  شــیــروانــی 
خــرم آبــاد - پل زال که به دلیل ریــزش کــوه مسدود شــده بــود با تلاش 
جهادی نیروهای راهداری و آزادراه در مدت نیم ساعت بازگشایی و تردد 

به صورت موقت در آن برقرار شده است.
وی تصریح کرد: با برنامه ریزی های صورت گرفته در چهار روز آینده مشکل 
جاده آزادراه خرم آباد - پل زال به طور کامل برطرف و تردد به صورت عادی 

و روان در آن برقرار خواهد شد.

با  گــفــت:  ــدان  زاهــ فــرمــانــدار  بلوچستان    و  سیستان 
کارت های سوخت اجاره ای در سیستان وبلوچستان به شدت 

برخورد خواهد شد.
نخعی بابیان اینکه تا کنون 4۰۰ کارت سوخت متخلف ابطال 
شده است، افــزود: بــه زودی ۲هزار کارت سوخت دیگر ابطال و مسدود 
به مراجع قضایی معرفی  نیز  کارت های سوخت  مالکان  و  خواهد شد 

می شوند.
وی همچنین با اعلام اینکه مصرف بنزین در کلانشهر زاهدان روزانه در 
حدود یک میلیون و ۲۰۰ تا یک میلیون و 3۵۰ هزار لیتر است، گفت: 
در صورت مسدودی مرز، این رقم به حدود ۹۰۰هزار لیتر کاهش می یابد.

آزادراه خرم آباد- پل زال 
بازگشایی شد

برخورد با کارت های سوخت اجاره ای 
در سیستان وبلوچستان

راه انرژی

رئیس کمیســیون عمران شورای شهر تبریز : تبدیلِ شهرســازی به سفره  تنعمِ 
پول بازان و شهرداری، چنان بلایی بر سر شهر آورده که پیامدهایش قابل تصور 
نیست. مقوله  شهرســازی، حوزه  بزرگِ تعارض منافع شــده است که دست های 

زیادی در آنجا به هم می رسند!
گزيدهگزيده



کنگان تبدیل 
به مقصد 
گردشگری شود
فرماندار شهرستان 
کنگان از ایجاد پایانه 
بین المللی مسافری 
در این شهرستان 
خبر داد و گفت: تلاش 
داریم شهرستان 
کنگان به عنوان 
مقصد گردشگری 
قرار داده شود.  وی 
گفت: افتتاح پایانه 
بین المللی مسافری 
و گردشگری دریایی 
استان و شهرستان 
می تواند در توسعه 
برنامه های گردشگری 
و اشتغال زایی 
نقش آفرینی کند. 

خبر

فارس    گردشگری سلامت 
ــکــی از پـــیـــشـــران هـــای مهم  ی
شکوفایی اقتصادی فــارس به 
شمار مــی رود که باید از آن به 

صورت مناسبی بهره برد.
بیش از نیم قـــرن اســـت کــه از 
شیراز به عنوان قطب پزشکی جنوب کشور یاد 
می شود. انجام عمل های نادر جراحی از جمله جراحی 
تحریک الکتریکی مغز، جراحی نادر تومور استخوان 
»ساکروم« در ناحیه لگن، بستن نشت دریچه میترال 
از طریق نوک قلب، پیوند همزمان کبد و کلیه و ده ها 
عمل دیگر فقط گوشه ای از توانایی های پزشکان در 

استان فارس و شهر شیراز است.
خبرگزاری بــازار در همین راستا در گزارشی آورده 
اســت: طی چند مدت اخیر مسئولان استانی از 
کاهش سهم فارس در حوزه جذب گردشگر پزشکی 
و درمانی انتقاد کــرده و خواستار رفع چالش ها و 
مشکلات پیش روی گردشگران حــوزه سلامت 

استان شده اند.

فارس؛ قطب بهداشت و درمان جنوب کشور ◾
نماینده مردم مرودشت، پاسارگاد و ارسنجان در 
مجلس شــورای اسلامی با تأکید بر اینکه استان 
فارس به دلایل شرایط و ظرفیت های حوزه پزشکی 
قطب بهداشت و درمــان جنوب کشور به شمار 
مـــی رود، گفت: یکی از ظرفیت های مهم استان 
فارس در حوزه بهداشت نزدیکی به کشورهای حوزه 

خلیج فارس است.
جلال رشیدی عنوان کــرد: نزدیکی به کشورهای 
حوزه خلیج فارس از جمله عمان، امارات و... یک 
ظرفیت مهم و عظیم برای استان فارس به شمار 
می رود که باید با برنامه ریزی دقیق برای رفع موانع و 

چالش های پیش روی گردشگران پزشکی اقدام کرد. 
وی با انتقاد از اینکه طی چند سال گذشته استفاده 
از این ظرفیت بزرگ مغفول مانده است، تأکید کرد: 
در این سال ها به دلیل نداشتن برنامه ریزی دقیق، 
آن گونه که باید از این ظرفیت برای جذب گردشگر 

استفاده نشده است.

ورود دلالان به گردشگری سلامت  ◾
معاون امور زائرین و گردشگری استانداری فارس 
نیز با اشاره به اینکه در حال حاضر به گردشگران  
درمانی برخی از کشورها مانند قطر، کویت و عمان 
خدمات پزشکی ارائــه می شود، گفت: متأسفانه 
یکی از چــالــش هــای اســاســی در حـــوزه گردشگر 
پزشکی و درمانی مربوط به این است که هدایت 
این افراد از مجاری قانونی انجام نمی شود و ورود 
واسطه و دلال هــا مشکلات و مسائلی را به وجود 

آورده است.

فرخ زاده با انتقاد از پراکندگی که در بخش خصوصی 
و دولتی برای گردشگران حوزه درمان وجود دارد، ادامه 
داد: متأسفانه نرخ های مربوط به این مراکز، متفاوت 
است و سطح بندی مناسبی هم در بیمارستان ها 
صــورت نگرفته، به همین دلیل وجــوه متفاوتی از 
گردشگران حــوزه درمــان دریافت می شود و شاهد 

مشکلات فراوانی در این راستا هستیم.
وی با انتقاد از فعالیت کلینیک های غیرقانونی زیر 
پوست شهر گفت: این دسته از کلینک ها در زمینه 
کاشت مو و... فعالیت دارنــد و با ارائــه خدمات با 
قیمت های پایین به گردشگران سلامت، مشکلاتی 

را به وجود آورده اند.

نبود مدیریت واحد  ◾
فــرخ زاده با انتقاد از اجــرایــی نشدن پـــروژه شهر 
سلامت در شیراز، بیان کرد: یکی از پروژه های مهم 
استان در حوزه سلامت مربوط به شهر سلامت در 

منطقه ویژه اقتصادی است که در این پروژه تمامی 
امکانات و نیازهای بیماران و گردشگران سلامت 
دیــده شــده امــا متأسفانه چندین ســال اســت که 
عملیات اجرایی آن به دلیل پــاره ای از مشکلات و 
مسائل از جمله مسائل حقوقی و تملک و... به 
طور کامل متوقف شده، از این رو ضروری است به 
سرانجام رساندن این پروژه به عنوان یک اولویت در 

دستور کار قرار گیرد.
وی ساماندهی نشدن گردشگران سلامت در کشور 
را یکی دیگر از مشکلات ایــن حــوزه عنوان کــرد و 
ادامه داد: در حال حاضر شهرهای مختلفی مانند 
اردبیل، مشهد، اصفهان و... نیز در زمینه ارائه 
خدمات به گردشگران سلامت فعالیت دارنــد و 
همین ساماندهی نشدن سبب ایجاد مشکلاتی 

برای استان فارس شده است.
معاون امور زائرین و گردشگری استانداری فارس 
با تأکید بر اینکه باید یک مدیریت واحد در کشور 
بحث حــوزه گردشگران سلامت را پیگیری کند، 
گفت: یکی دیگر از چالش های موجود در کشور 
و استان فارس عدم ساماندهی و مدیریت واحد 
است. در حال حاضر وزارت بهداشت برای خودش 
یک مجموعه راه اندازی کرده و میراث فرهنگی هم 
مجموعه دیگری؛ تا زمانی که مدیریت واحــدی 

نباشد نمی توان کارها را به درستی پیش برد.
فرخ زاده همچنین بر ضرورت تأسیس بیمارستان 
مربوط به گردشگران خارجی سلامت تأکید کرد 
و گفت: یکی از ضروریاتی که باید مورد توجه قرار 
گیرد راه انـــدازی بیمارستان مربوط به گردشگران 
خارجی است تا کارکنان بیمارستان به زبان روز دنیا 
آشنایی داشته و با نصب تابلوهای انگلیسی شرایط 
را به گونه ای فراهم کرد تا بیماران با آرامش بیشتری 

در آنجا بستری باشند.

شیراز قطب گردشگری سلامت جنوب کشور است 

گردشگر درمانی؛ نوشداروی اقتصاد فارس

خبرخبر
روزروز

کشف بنای تاریخی در تبریز
آذربایجان شرقی   بــه تــازگــی یکی از مهم ترین و 
قدیمی ترین بناهای تاریخی شهر تبریز حین گودبرداری 
و ساخت مجتمع تجاری، از زیرزمین کشف شد که این 
مهم، نشان از بی توجهی مسئولان به بافت تاریخی شهر 
است. این بنا در راسته کوچه تبریز، پشت امامزاده جمال 
واقع شده است. رئیس دانشکده مهندسی معماری و 

شهرسازی دانشگاه هنر اسلامی تبریز در خصوص بنای 
کشف شده، می گوید: ساختار معماری، نوع آجرهای به کار 
رفته، طاق ها و سیستم سازه ای این بنا نشان می دهد مربوط 
به خانه ای در دوره قاجار باشد که قصد داشتند مجتمع 

تجاری روی آن بسازند.
احد نژاد ابراهیمی ادامه می دهد: اینکه زیر این بنا، سازه 

دیگری هم بوده که مربوط به دوره ای قدیمی تر باشد، هیچ 
بعید نیست؛ چراکه در چند متری این بنا، مناره ای متعلق 
به دوره  سلجوقیان به نام »چهار منار« قرار دارد که مقبره  
حاکم دوره  سلجوقیان در آن واقع شده و در آنجا کف مقبره 
4 متر و ۳۰۰ سانتی متر از کف فعلی شهر پایین تر است؛ 
بنابراین نشان می دهد 4.۵ متر پایین تر از عمق فعلی شهر، 

به ویژه در اطراف بازار قدیمی تبریز شهر دیگری هم وجود 
داشته است.

وی می گوید: اولین چیزی که باید در اسرع وقت انجام 
شــود، تعیین ضوابط حفاظت از بافت تاریخی تبریز 
است؛  چراکه به عنوان یک سند بالادستی برای حفاظت 

از شهر تاریخی تبریز است.

خبر

زیرساخت های 
اربعین 
در مهران
 ۷۵ درصد 
پیشرفت دارد

ایلام     معاون عمرانی 
استاندار ایلام گفت: 
زیرساخت های 
اربعین در مهران دارای 
۷۵درصد پیشرفت 
فیزیکی هستند.
سعید هژبری، معاون 
عمرانی استاندار ایلام 
طی بازدید از پروژه های 
زیرساختی اربعین 
گفت: پروژه های 
زیرساخت اربعین 
استان با شتاب 
بیشتری در حال اجرا 
هستند و تعدادی که 
بنیاد برکت در آن ها 
مشارکت دارند تا 
پیش از اربعین به پایان 
خواهند رسید.
وی گفت: این 
پروژه ها در حوزه های 
مختلف تأمین آب، 
سایبان، سرویس های 
بهداشتی، مرکز جامع 
سلامت و تعمیر و 
تجهیز سوله بوده که 
هم اکنون با پیشرفت 
۷۵درصد در حال اجرا 
هستند.

خبر
اصفهان

  بازگشایی شاه نشین پل خواجو 
مجتبی شاهمرادی، رئیس سازمان فرهنگی 

اجتماعی ورزشی اصفهان درباره بازگشایی قسمت 
شاه نشین پل خواجو اظهار کرد: بازگشایی درهای 

بسته اصفهان از آرزوهای همیشگی مان بوده و یکی 

از این موارد ساختمان شاه نشین پل خواجو است 
که جریان ۱۰ روزه زاینده رود فرصت مناسبی برای 

بازگشایی و بازدید از این بناست.
وی در خصوص دلیل محدود بودن بازگشایی 

بخش شاه نشین پل خواجو توضیح داد: مورد اول 

اینکه  چنین بناهایی در گذشته در چرخه بازدید 
وجود قرار نداشته و دلیل دیگر حفاظت از بناست، 
در حال حاضر هم که این بنا بازگشایی شده در هر 
سانس تنها ۱۰ نفر امکان بازدید دارند تا آسیبی به 
بنا وارد نشود. شاهمرادی با بیان اینکه شهروندان 

 shahrvandticket.ir می توانند با مراجعه به سایت
برای تهیه بلیت اقدام کنند، تصریح کرد: در سایت 

سانس بندی ها مشخص شده است، افراد می توانند 
از ۶ صبح تا ۱۲ شب سانس مورد نظر خود را 

انتخاب کنند.

عشایر شاهسون اردبیل 
صاحب موزه می شوند

اردبیل   مدیرکل  میراث  فرهنگی، گردشگری و 
صنایع  دستی استان اردبیل گفت: در راستای 
معرفی سبک زندگی و آیین  ها و فرهنگ عشایر 
شاهسون استان، موزه و نمایشگاه دائمی عشایری 

در گرمی به بهره  برداری می  رسد .
نــــــــادر فــــلاحــــی اظـــــهـــــار کــــــــرد: بــــراســــاس 
برنامه ریزی های انجام شده موزه عشایر استان  
امــروز در گرمی به بهره برداری رسیده و برای 

بازدید عموم مهیا می شود.
مدیرکل  میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
استان اردبیل با اشــاره به اهــداف راه انـــدازی موزه 
عشایر استان بیان کرد: این موزه و نمایشگاه دائمی 
با هدف ایجاد فضایی برای معرفی جاذبه ها، سبک 
زندگی، آیین ها و فرهنگ زندگی جامعه عشایر 

شاهسون راه اندازی می شود.
وی معرفی شهدای عشایر، آیین ها و رسومی 
همچون عروسی و عزاداری و طایفه ها و تیره های 
عشایر را از جمله بخش های این موزه برشمرد و 
گفت: مطالعات در این زمینه انجام و با جمع آوری 
مستندات لازم تلاش شده ظرفیت ها و آیین های 
عشایر در این موزه به نحوی شایسته به نمایش 

در بیاید.
وی به مؤلفه های به کارگیری در این موزه اشاره کرد 
و گفت: تمامی مؤلفه های مربوط به آداب، آیین، 
رسوم، سبک زندگی و نقش جامعه عشایری در 
فرهنگ و اقتصاد منطقه و نیز معرفی نقش آن ها 
در مرزبانی و حراست از کشور در این موزه ارائه 
می شود تا علاقه مندان و بازدیدکنندگان در این 

زمینه آگاهی لازم را کسب کنند.
مدیرکل  میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
استان اردبیل افــزود: این موزه نقش اساسی در 
ــرای  ــژه ب ــ ــه وی ــان ب مــعــرفــی جــامــعــه عــشــایــر اســت
گردشگران به منطقه خواهد داشــت  و می تواند 
زمینه ساز احیای آداب و رسوم و نیز رونق تولیدات 

عشایر شود.

سهمیه آرد نانوایی ها 
در مازندران

کاهش نیافته است

مازندران   مدیرکل غله و خــدمــات بازرگانی 
مــازنــدران با تأکید بر اینکه با هر گونه تعطیلی 
خودسرانه نانوایی ها برخورد می شود، گفت: این 
در حالی است که سهمیه آرد نانوایی ها کاهش 

نیافته است.
عباسعلی وفایی نژاد درباره تعطیلی و عدم پخت 
نان برخی نانوایی ها در استان اظهار کرد: تمامی 
نانوایی ها موظف هستند بــراســاس برنامه هر 
شهرستان که توسط کــارگــروه همان شهرستان 
تعیین می شود، اقدام به پخت برابر سهمیه روزانه 

داشته باشند.
وی با تأکید بر اینکه با هر گونه تعطیلی خودسرانه 
و یا کاهش زمــان پخت و یا کسر سهمیه پخت 
برخورد می شود زیرا تخلف است، افزود: بازرسان 
صمت، جهاد کشاورزی و تعزیرات حکومتی باید 
با متخلفان برخورد کنند و ایــن طــرح در دست 

اجراست.
وی با بیان اینکه سهمیه آرد نانوایی ها کاهش 
نیافته است، افزود: روزانه حدود ۳۵هزار کیسه آرد 

بین نانوایی ها در استان توزیع می شود.
وفایی نژاد به افزایش تقاضا برای نان نیز اشاره کرد 
و گفت: این در حالی است که نرخ نان در استان 

افزایش نیافته است.
مدیرکل غله و خدمات بازرگانی مازندران با اشاره به 
تغییر قیمت و آزادسازی نرخ آرد صنف و صنعت 
اظهار کرد: نرخ نان های صنعتی به تبع افزایش 

قیمت آرد و گندم دچار تغییراتی شده است.    
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بابک رحیمیان     ثبت نام 
مسکن ملی به نظر می رسد پا در 
مسیر همان مسکن مهر گذاشته 
است! تقاضا برای مسکن و یا خودرو در کشور ما 
به گونه ای است که بسیاری از متقاضیان هیچ 
تصوری از نوع مسکن و یا مصالح به  کار رفته و 
یا خودرویی که تحویل می گیرند ندارند و باید به 
محصول اجباری تولیدی به هر قیمت که شده 

تن دهند.
همان  طور که مشاهده می کنید در حال حاضر به 
دلیل انحصارگرایی تمامی خریداران تنها به برنده 
شدن در قرعه کشی می اندیشند و کمتر به این 
موضوع فکر می کنند که خودرو تحویل داده  شده 
آن ها فاقد ضبط  صوت، هدایتگر الکترونیکی 
و یا ایمنی و امکانات رفاهی و یا استانداردهای 

بین المللی است.
متأسفانه همین شیوه رفتاری در طرح مسکن 
مهر و حالا در مسکن ملی نیز مشهود است زیرا 
ثبت نام کنندگان هیچ اطلاعی از مصالح به  کار 
رفته و یا محل جغرافیایی و امکانات خانه ای که 

می خواهند در آن زندگی کنند ندارند!
یکی از سنت های ناصواب در طرح های مسکن 
مهر و اقدام ملی و نهضت ملی مسکن ماهیت 
نامشخص طرح برای متقاضیان و ابهام های زیاد 
در زمان ثبت نام ها بود که بسیاری از متقاضیان را 

در ثبت نام و یا تکمیل وجه مردد می کند.
اطلاعاتی از قبیل مکان و موقعیت پــروژه، زمان 
تحویل، هزینه نهایی ساخت و سهم آورده 
متقاضی، نحوه و زمان و میزان اقساط، امکانات 
و خدمات زیربنایی و روبنایی در زمــان تحویل 
و یا مشخصات ملک شامل طبقه و شمالی و 
یا جنوبی بودن آن شاید از ابتدایی ترین حقوق 
ــده گرفته  ــادی متقاضیان مسکن اســـت کــه ن

می شود.
متأسفانه در این طرح سبدی از پروژه ها با شرایط 
متفاوت و متنوع در معرض انتخاب متقاضیان 
قرار ندارد بنابراین مزیت و مرغوبیت های ملک 
از جمله شمالی یا جنوبی، دید و منظر، طبقه، 
تجهیزات، زمان تحویل و سایر امکانات به  طور 
شفاف تبیین نمی شود و تجربه نشان داده است 
در بسیاری از پروژه های مشارکتی املاک مرغوب 

سهم سازنده می شود.

نگاه تک بعدی ◾
تجربه ساخت مسکن مهر به  خوبی نشان داد 
به دلیل عدم صلاحیت بسیاری از پیمانکاران با 
وجود گذشت بیش از یک دهه هنوز پرونده های 
مسکن مــهــر در دســتــگــاه قــضــایــی مــفــتــوح و 
صاحبان این خانه های حمایتی در راهروهای 
دادگستری سرگردان و خواستار حمایت دولت 

برای تکمیل آن هستند.
کاستی ها و نواقصی که در یک دهــه گذشته 
در طــرح هــای ملی مسکن مشاهده می شود 
بیشتر حکایت از نگاه تک بعدی دولت به تولید 
مسکن ارزانقیمت به  جــای توسعه مــتــوازن و 
پایدار محیط های مسکونی دارد. ایــن نگرش 
موجب شده نقدهای جدی بر ابعاد این طرح ها 
نظیر مکان یابی، کیفیت و دوام و ملاحظات 
معماری و شهرسازی و آمایش و ابعاد اجتماعی 

و زیست محیطی و حمل ونقل بر آن وارد باشد.
تخریب مسکن مهر در زلــزلــه کرمانشاه و یا 
مجموعه هایی کــه زیــرســاخــت هــای رفــاهــی و 
آمــوزشــی آن هــا پــس از گذشت ۱۵ ســال هنوز 

تکمیل  نشده خود گواه این مدعاست.
نامشخص بودن مکان، موقعیت و مشخصات 
ملک، قیمت تمام  شده و نحوه و زمــان اقساط، 
آورده متقاضی و اقساط ماهیانه، سهم مشارکت 
متقاضی و شرایط تحویل و امکانات و تجهیزات 
واحد مسکونی، ساختمان و خدمات محله ای برای 
متقاضیان از جمله نقدهای مستمر متقاضیان 
بهره مندی از تسهیلات و حمایت های این طرح ها 
بوده است که پیشنهاد می شود در طرح مسکن 

ملی شفاف تر به آن پرداخته شود.
ــه  مــنــظــور حــمــایــت از حقوق  ــا و ب ــن راســت در ایـ
مــصــرف کــنــنــده پیشنهاد مــی شــود تشخیص 
صلاحیت سازندگان، مجری ذی صلاح و پیمانکاران 
با دقت و ضمانت بیشتری ملاک عمل قرار بگیرد 
زیرا این موضوع خود می تواند زمینه سازی برای 
احیای پیمانکاران بزرگ ساختمانی برای تدارک 

حضور در بازارهای رقابتی باشد.

افزایش هزینه های اقشار آسیب پذیر ◾
از آنجا که زمین های دولتی و بــزرگ معمولاً در 
حاشیه شهرها قرار دارند لذا نخستین موضوعی 
که همواره و به  طور خاص می توان به  عنوان یکی 
از نقاط ضعف مسکن مهر یا مسکن ملی از آن 
یاد کرد توسعه شهرها و شهرک های جدید و 
نادیده گرفتن دسترسی به حمل ونقل عمومی 

ایمن و سریع است.
از آنجا که بیشتر ساکنان این شهرک ها و شهرهای 
حاشیه ای را اقشار آسیب پذیر تشکیل می دهند 
و وابستگی آن ها برای کار به شهر مادر ضرورتی 
انکارناپذیر است متأسفانه بخشی از سهم بالای 
تصادفات در مبادی ورودی شهرها ناشی از افزایش 
ترددهای شخصی به همین منظور است و در 
صورت افزایش قیمت سوخت نیز تأثیرپذیری 
بیشتری از مناطق شهری معمول دارند و فشار 

بیشتری به این اقشار تحمیل خواهد شد.
واقعیت این است که این خانه ها فقط کاربردی 
از جنس سرپناه ندارند بنابراین نوع معماری 
ساختمان و در نظر گرفتن فضاهای متناسب 

برای خانواده های دارای فرزند و همچنین متراژ 
واحــدهــای مسکونی تأثیر مستقیمی حتی 
روی الگوهای فرزندآوری و بعد خانوار و رضایت 
روانــی شهروندان خواهد داشت و نمی توان به 
فضای درون واحدهای مسکونی، محیط بیرونی 
مجتمع مسکونی و محله متناسب با ارتباطات 

انسانی بی توجه بود.
بــرنــامــه ســاخــت ســالــیــانــه یک میلیون واحــد 
مسکونی در کشور اگرچه از نظر فنی و اجرایی 
دست یافتنی اســت امــا ایــن برداشت نباید به 
ساده پنداری و نادیده گرفتن اسباب و ملزومات 
و رعایت ملاحظات و محدودیت ها منجر شود 
و ملاحظات فنی و اجــرایــی ساخت مسکن و 

صنایع وابسته نیز باید مدنظر قرار گیرد.
بنابراین مقتضی است بــرای دستیابی به این 
هدف در کنار روش های عرفی و سنتی، با استفاده 
از همکاری بین بخش خصوصی، انبوه سازان، 
سازمان نظام  مهندسی و دانشگاه ها باید به 
سمت صنعتی سازی ساختمان حرکت کرد و با 
استفاده از دانش در مراکز علمی و تحقیقاتی، 
زمــیــنــه ســازی و تـــدارک اجـــرای صنعتی سازی 
مسکن فراهم شود و از ساخت مسکن به شکل 

سنتی کمی فاصله گرفت.
گذشته از تمام انتقاداتی که مطرح شد اما در یک 
نگاه اجمالی می توان مهم ترین دستاورد این طرح 
را تعهد دولت برای مداخله به نفع خانه دار شدن 
اقشار متوسط و کم درآمد در شرایط شکست 
بازار مسکن دانست که با چند رکن مهم از جمله 
کاهش سهم قیمت زمین در هزینه تمام  شده 
مسکن، واداشتن شبکه بانکی به حمایت مؤثر 
در تأمین مالی طرح و ارائه تسهیلات و تخفیف 
در سایر اجزای ساخت و مانع زدایی از فرایندهای 

ساختمانی عنوان کرد.
وضعیت حــال حــاضــر کــشــور نــشــان می دهد 
اگرچه رشد نرخ اجاره بها کمتر از افزایش قیمت 
مسکن بوده است، اما پیاپی در حال دور شدن 
از حد استطاعت خانوار بوده و خانوارها مجبور 
هستند بیش از نیمی از درآمد ماهیانه خود را به 
اجاره بها اختصاص دهند و از همین رو بسیاری 
از متقاضیان تنها به برنده شدن می اندیشند نه 
کیفیت و زیرساخت های خانه ای که می خواهند 

در آن سکنا گزینند. 

جای خالی حقوق مصرف کننده در طرح مسکن ملی 
یادداشت 



خودروهای 
آکواریومی 

عامل مرگ و میر 
در تصادفات 

رئیس پلیس راهور 
استان اصفهان گفت: 

خودروهای تولید 
داخل با برخورد با 

هر وسیله ای مانند 
آکواریوم متلاشی 

شده و جان شهروندان 
را می گیرند.

وی گفت: با توجه 
به تصادفات اخیر و 

خسارت های جانی و 
مالی ایجاد شده این 

موضوع به صورت 
ویژه ای در دستور کار 

این پلیس قرار
 گرفته است.

خبر

کمیته امداد 
آذربایجان 

شرقی از 
بیماران پیوندی 

حمایت  می کند

آذربایجان شرقی  
مدیرکل کمیته امداد 

امام خمینی)ره( 
آذربایجان شرقی از 

افزایش حمایت این 
نهاد از بیماران پیوندی 

تا سقف ۵۰۰ میلیون 
ریال خبر داد.

غلامعلی ملامهدی 
در جلسه  مشترک با 

رئیس انجمن حمایت 
از بیماران کلیوی تبریز 

اظهار کرد: مقرر شد 
هم افزایی بین کمیته 

امداد امام خمینی)ره( 
آذربایجان شرقی و 
انجمن حمایت از 

بیماران کلیوی برای 
حمایت از بیماران 

نیازمند بیش از گذشته 
شود. وی افزود: کمیته 
امداد امام خمینی)ره( 

تا سال گذشته تا سقف 
۴۰۰میلیون ریال برای 
بیماران پیوندی کمک 

می کرد و امسال در 
تلاش هستیم این رقم 

به ۵۰۰ میلیون ریال 
برسد.

خبرخبر
روزروز

گیلان    همزمان با آغاز فصل 
نشا در استان گیلان بایدها و 
نبایدهای مدیریت بهینه آب 
از جمله مهم ترین دغدغه های 
مسئولان و مردم است و توزیع 
عادلانه آب بین تمامی مزارع 
و استفاده از ظرفیت آب بندان ها و چاه ها در کنار 
آب سدهای استان که نسبت به سال های گذشته 

کاهش یافته، از اهمیت بالایی برخوردار است.
استان گیلان از گذشته به سرزمین کشت و 
ــوده اســت و نــام ایــن خطه  کــشــاورزی معروف ب
خــوش آب و هــوا با بــارش فـــراوان نــزولات جوی 
گره خورده است به همین سبب خشکسالی و 
کمبود آب در این استان کمی دور از ذهن نشان 
مــی دهــد در حالی کــه در سالیان اخیر گیلان 
سرسبز و بارانی نیز دچار معضل خشکسالی 
و کمبود آب شده و این موضوع نگرانی مردم به 

خصوص شالیکاران را به همراه داشته است.
ــام بــومــی و  گــیــلان بــزرگ تــریــن تولیدکننده ارقـ
باکیفیت برنج در کشور به شمار می آید که با 
۲۳۸ هزار هکتار اراضی شالیزار، رتبه نخست 
کشور را از لحاظ سطح زیــر کشت و رتبه دوم 

تولید برنج را به خود اختصاص داده  است.
ــه عــنــوان یــکــی از  حــجــم آب ســد ســفــیــدرود ب
مهم ترین منابع تأمین آب استان گیلان نیز طی 
سال های اخیر روند کاهشی داشته به گونه ای 

که آمار ها حکایت از کاهش ۵۷ درصدی دارد.

هدررفت آب در جوی های کشاورزی  ◾
مدیرعامل شرکت آب منطقه ای گیلان در همین 
راستا از هدررفت 1۰۰میلیون مترمکعب آب بین 

مزارع در انهار کشاورزی استان خبر می دهد.
وحید خرمی با بیان اینکه کم آبی آغــاز شده 
از ســال گذشته بی سابقه اســت اظــهــار کــرد: 
پارسال ۸۴۰ میلیون مترمکعب ورودی آب به 
سد سفیدرود داشتیم در حالی که سال های 
قبل ورودی آب به سد میانگین حدود ۳میلیارد 
مترمکعب بود. اما با وجود این پارسال با کمک 
و اهتمام مردم و مسئولان توانستیم از بحران 

خشکسالی با موفقیت عبور کنیم.
ــاورزان انـــهـــار بین  ــشــ ــ وی تــوصــیــه مــی کــنــد ک
ــرا توزیع آب به  مزارعشان را لایــروبــی کنند زی

لایروبی این انهار بسیار وابسته است.
مدیرعامل شرکت آب منطقه ای گیلان با بیان 

اینکه با توجه به ذخیره ای که در حال حاضر 
در سد سفیدرود وجود دارد، امسال مشکلات 
بسیاری در حوزه تأمین آب کشاورزی خواهیم 
ــزود: اکــنــون کمتر از ۷۰۰ میلیون  ــ داشـــت، اف
مترمکعب آب در سد سفیدرود ذخیره شده 
ــرای آبــخــورهــایــی کــه از سد  اســـت، بــنــابــرایــن بـ
استفاده می کنند، نگران هستیم و در خارج از 
شبکه سفیدرود نیز هر ساله مشکلاتی وجود 
دارد زیرا امکان ذخیره آب نداریم و تابع وضعیت 

جوی و رواناب ها هستیم.

بارش ها در گیلان راهی دریا می شود ◾
وی با بیان اینکه عمده مصرف آب استان در 

بخش کــشــاورزی اســت، افـــزود: در ایــن بخش 
حدود ۳میلیارد مترمکعب آب در استان گیلان 
مصرف می شود که قسمت عمده آن از محل 
سد سفیدرود به عنوان سد اصلی استان تأمین 

می شود.
مدیر عامل آب منطقه ای گیلان در ادامه با اشاره 
به اینکه بیش از همه منابع به سد سفیدرود 
بیشتر توجه می شود، گفت: بیش از ۲میلیارد 
مترمکعب از آب مصرفی از ســد سفیدرود 

تأمین می شود.
وی با بیان اینکه در سال هایی که همانند امسال 
دچار کم بارشی در سطح کشور هستیم نتیجه 
آن را در کاهش حجم آب ذخیره شده در سد 
سفیدرود مشاهده می کنیم، اضافه کرد: به هر 
ــدازه که استان گیلان پربارش باشد با توجه  ان
به اینکه منابع آبــی استان در ایــن سد ذخیره 

می شود شاهد این کاهش خواهیم بود.
خرمی با اشاره به اینکه سال گذشته نیز سال 
سختی برای آب استان بود که با همکاری مردم 
بــه ویــژه کــشــاورزان و کاهش مصرف موفق به 
مدیریت مصرف شدیم، تصریح کرد: ظرفیت 
سد سفیدرود حــدود یک میلیارد مترمکعب 
بوده در حالی که نیاز ما بیش از سه برابر ظرفیت 

مخزن این سد است.
مدیر عامل آب منطقه ای گیلان به بیش از هزار 
میلیمتر بارندگی در استان اشــاره کرد و افزود: 
ایــن مــیــزان مــی تــوانــد حجم عظیمی از منابع 
آبی را تأمین کند اما بیشتر بارش ها در فصل 
غیرکشاورزی اتفاق افتاده و راهی دریا می شود و 
با توجه به اینکه تکیه ما برای تأمین آب به سد 
سفیدرود است چنین حجمی در آن قرار ندارد.

به دلیل مصرف 90 درصد آب در حوزه کشاورزی 

کشتسنتی،منابعآبیگیلانرامیبلعد

مدیر عامل آب منطقه ای گیلان: در سال هایی که دچار کم بارشی در سطح 
کشور هستیم نتیجه آن را در کاهش حجم آب ذخیره شده در سد سفیدرود 
مشاهده می کنیم، به هر اندازه که استان گیلان پربارش باشد با توجه به اینکه 

منابع آبی استان در این سد ذخیره می شود شاهد این کاهش خواهیم بود.
گزيدهگزيده

خبر
مرکز تجارت ایران در قطر

  راه اندازی می شود

بوشهر      رئیس اتــاق بازرگانی بوشهر توسعه 
سرمایه گذاری، صادرات و ایجاد بازار در کشورهای 
همسایه را از برنامه های مهم دانست و گفت: خانه 
تجار و مرکز تجارت ایران در قطر با مدیریت فعالان 

اقتصادی بوشهر راه اندازی می شود.
خورشید گزدرازی با اشاره به توسعه روابط تجاری 
و اقتصادی با آفریقای جنوبی اظهار کرد: با توجه 
به ارتباطات در راستای توسعه اقتصادی کشور، 
استان بوشهر طرح های مهمی مــورد توجه قرار 
داده و با پیگیری انجام شده در هفته جاری استان 

بوشهر میزبان سفیر آفریقای جنوبی است.
وی معرفی ظرفیت های اقتصادی و تجاری استان 
بوشهر را از اهــداف سفر سفیر آفریقای جنوبی 
دانست و بیان کــرد: در این سفر دوروزه قطعاً با 
نشست هایی کــه بــا مسئولان انــجــام می شود 
راهکارهای لازم برای توسعه سرمایه گذاری و رونق 

اقتصادی ارائه می شود.
رئیس اتاق بازرگانی بوشهر با ابــراز اینکه آفریقای 
جنوبی یکی از غنی ترین کشورهای قاره آفریقاست 
خاطرنشان کرد: این کشور می تواند مقصد صادراتی 
کالاهای غیرنفتی از استان بوشهر باشد و صادرات 
سیمان، کلینکر، خرما، فراورده های نخیلات، شیرینی 
و شکلات و مــواد غذایی دیگر می تواند از جمله 

کالاهای صادراتی به آفریقای جنوبی باشد.
وی توسعه سرمایه گذاری، صادرات و ایجاد بازار در 
کشورهای همسایه را از برنامه های مهم دانست 
و گفت: یک هیئت اقتصادی از قطر وارد بوشهر 
می شوند که پس از بازدید از ظرفیت های استان 
و توسعه زیرساخت های صادراتی، زمینه توسعه 
صادرات از بنادر بوشهر و دیرّ به قطر فراهم می شود.

تعدد دستگاه های تصمیم گیر 
مانع توسعه در مرزهاست

آذربایجان غربی      استاندار آذربایجان غربی 
گفت: تعدد دستگاه های تصمیم گیر در مرزها نه 
تنها عاملی برای پیشبرد اهداف نیست، بلکه به 

مانعی برای توسعه نیز تبدیل شده است.
ــورای  مــحــمــدصــادق مــعــتــمــدیــان در جلسه شـ
ساماندهی مبادلات مرزی که با حضور رئیس کل 
گمرکات ایران برگزار شد، افزود: تعدد دستگاه ها 
سبب شده تا در صــورت کم کــاری یک دستگاه، 
مسیر توسعه در پایانه های مرزی مختل و یا روند 

کندی داشته باشد.
وی ادامه داد: رئیس جمهور اختیارات لازم برای 
مدیریت واحد در مرزها را صادر کردند که به زودی 

نتایج این تصمیم خوب نمایان خواهد شد.
استاندار آذربایجان غربی با تأکید بر ضــرورت 
توسعه زیــرســاخــت هــای گــمــرکــات، اظــهــار کــرد: 
گمرکات اســتــان هــم راســتــا بــا افــزایــش مبادلات 
اقتصادی توسعه نیافتند، که رفع این مشکل به 

یک بازنگری اساسی در این حوزه نیاز دارد.
وی گفت: نوع نگاه به مرزها باید بین المللی باشد؛ 
چرا که نگرش شهرستانی به مرزها مانع توسعه 

زیرساختی آن ها می شود.
معتمدیان بــا اشـــاره بــه نقش مــرزهــا در توسعه 
اقتصادی برای جلوگیری از اثرگذاری تحریم ها، 
اظهار کرد: اگر معتقد به توسعه اقتصادی هستیم 

باید ایجاد زیرساخت در مرزها مدنظر قرار گیرد.
وی آذربایجان غربی را پیشران تحقق تجارت 
۳۰ میلیارد دلاری دانست و یادآور شد: به دنبال 
توسعه مسیر ترانزیتی از این استان به ترکیه و اقلیم 

کردستان عراق هستیم.
معتمدیان همچنین با تأکید بر بهره مندی از 
ظرفیت ریلی در بحث ترانزیتی، افزود: بهره مند 
نشدن از ظرفیت ریلی سبب افزایش قیمت تمام 
شده و نرخ بالای تورم در آذربایجان غربی می شود.
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6 سد در لرستان  در حال بهره برداری است 
لرستان   مدیرعامل آب منطقه ای لرستان گفت: ۶ سد 

استان در حال بهره برداری است.
داریــوش حسن نژاد اظهار کــرد: در حــال حاضر ۶سد 
در اســتــان در حــال بــهــره بــرداری و هفت ســد در حال 

اجراست.
وی تصریح کرد: بیشتر سدها ردیف اجرایی داشته و 

پیمانکارهای آن ها مشخص شده اما متأسفانه برخی 
از آن ها به دلیل کمبود اعتبار پیشرفت لازم را ندارند و 
به دنبال این هستیم که ردیف های جدید و اعتبارات 

بیشتری برای آن ها آورده شود.
مدیرعامل آب منطقه ای لرستان خاطرنشان کرد: 
در حال پیگیری بــرای جذب سرمایه گذاران خارجی 

و اســتــفــاده از منابع داخــلــی بــانــک هــا از مـــاده ۵۶ و 
ردیف های متفرقه بودجه 1۴۰1 هستیم که اعتبارات 

بیشتری را برای آن ها بیاوریم.
داریوش حسن نژاد اضافه کرد: چهار سد در حال تکمیل 
مطالعات مرحله دوم هستند و به پروژه های فعلی اضافه 
خواهند شد. وی بیان کرد: سد کمندان آبگیری می شود 

و تمام همت را به کار گرفته که امسال این سد را به 
بهره برداری کامل برسانیم.

وی ادامــه داد: سد تاج امیر دلفان نیز تقریباً عملیات 
اجرایی خوبی دارد و اعتبارات خوبی برای آن پیش بینی 
شده امیدواریم این سد نیز امسال به آبگیری برسد و 

در فصل آبی سال آینده بتوانیم آن را نیز آبگیری کنیم.

خبر
قزوین

  60درصد شوینده های کشور 
در قزوین تولید می شود

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قزوین 
گفت: 60 درصد شوینده های کشور در قزوین تولید 

می شود و این استان رتبه نخست کشور را در تولید 

این محصولات دارد. عزیزالله افضلی  افزود: یک قرن 
است که خط تولید شوینده ها در سطح کشور به 

وجود آمده و ۲۲0 واحد شوینده فعال در کشور داریم 
که ۸0 درصد آن ها مشمول ۱۵ واحد بزرگ هستند 

که هفت مورد آن ها از قبیل واحدهای تولی پرس، 

پاکشوما، پاکنام، فارکوشیمی و سمبل شیمی در 
استان قزوین مستقر هستند.

وی افزود: واحدهای شوینده کشور بیش از ۲میلیون 
تن محصول در سال تولید می کنند که ۱/۵میلیون تن 
آن نیاز کشور است. این مسئول اظهار کرد: درخواست 

افزایش قیمت شوینده ها از سوی انجمن این واحدها 
به صورت رسمی مطرح شده است و متأسفانه ارائه 
جدول قیمت های جدید موجب التهاب در بازار شده 

در صورتی که عرضه آن ها با هر گونه نرخ جدید 
بدون مصوبه ستاد تنظیم بازار تخلف است.

هرمزگان   بندر لنگه یکی از شهرهای استان 
هرمزگان، مرکز شهرستان بندر لنگه و یکی از 
بنادر مهم جنوب کشور است و »قلعه لشتان« 
نام قلعه ای است بر فــراز کوه »شاهینکوه« در 

بخش مرکزی شهرستان بندر لنگه.
ایـــن قــلــعــه در ۶کــیــلــومــتــری شــمــال شــرقــی 
شهرستان بندر لنگه و در شمال روستای 

بارچاه واقع شده  است.
ــدهٔ نــهــم هجری  ــه سـ ــن قلعه ب ــخ بــنــای ایـ ــاری ت
بــرمــی گــردد، قلعه لشتان در دوران گذشته و 
در جــنــگ هــای محلی نــقــش مهمی داشــتــه 
 است. برخی نیز عقیده دارند این قلعه در عهد 

هخامنشی ساخته شده و بیش از ۲هــزار سال 
قدمت دارد. بعدها پرتغالی ها آن را بازسازی 
کــرده انــد. دخمه های سنگی شبیه به غارهای 
انسان های غارنشین در ارتفاعات مجاور آن 
وجود دارد که شباهت زیادی به دخمه های غار 
چهل خانه و دخمه های فوقانی ارتفاعات شمالی 
بندر طاهری )سیر اف( دارد. همچنین آثار فراوان 
دیگری نیز در محوطهٔ قلعه بر جای مانده است.  
در حال حاضر به جز حصاربند و آثار مخروبه 
دیــوارهــا، اثر دیگری از ساختمان قلعه باقی 
نمانده است. در داخل قلعه لشتان، چندین 
قبرستان، ده هــا برکه آب و انبار آذوقــه و آثار 

فراوان دیگری وجود دارد. 
وجود قبرستان های زیاد با ساختار قبرهای 
ــراف قلعه و حتی درون قلعه  متعدد در اطـ
نشان از قدمت و سکونت چندین باره افراد 
در قلعه در دوره های متعدد تاریخی دارد. در 
اطراف قلعه لشتان قلعه های اقماری دیگری 
نیز چون قلعه زنگی وجــود دارد که نشان از 
حیات انسانی در دوره هـــای متعدد در این 
قلعه ها دارد، اما قلعه لشتان بسان یک شهر 
قلعه بیش از ۳۰۰ آب انبار بر فراز آن است که 
با وجود اهمیت تاریخی آن، هنوز ناشناخته 

مانده است.

گشت و گذار گشت و گذار 

»قلعه لشتان« 
میراثی کهن با 

قدمتی ۲هزار ساله 
در بندر لنگه

ــروژه اداری  کرمان   ساخت پـ
تجاری بزرگ پیامبر اعظم)ص( 
در رفسنجان از ســال ۹1 آغــاز 
شـــد و بـــه پــیــشــرفــت فیزیکی 
۹۴درصدی نیز رسیده اما اختلاف با اوقاف بر 
سر سه باب مغازه موقوفه  جلو در ورودی این 
ساختمان عامل تعطیلی هفت ساله این پروژه 

عظیم بوده است.
مشکلی که در هفت ســال اخیر حل نشده 
باقی ماند و اینک گفته می شود تفاهم بین 
مالکان و اوقاف نهایی شده و انتظار می رود در 

روزهای آینده مشکل حل شود.

آنچه گذشت  ◾
سال ها پیش در بخشی از زمین های رفسنجان 
شخصی به نام حاج میرزاحسن، کاروانسرایی 
ایجاد کرده بود که پس از سال ها استفاده از 
آن، تصمیم می گیرد بخشی از این کاروانسرا 
را وقــف کند. ســال هــا گذشت و اداره اوقــاف 
رفسنجان تصمیم گرفت اراضی را به صورت 
مسکونی و تجاری به مردم واگــذار کند که در 
این راستا تعدادی خانه و مغازه را احداث کرد و 

به اشخاص اجاره داد.
بعدها شهر رفسنجان توسعه یافت به طوری 
که کم کم حد وسط شهر رفسنجان تا جایگاه 
مــنــازل مسکونی و مــغــازه هــای وقفی حــدود 

میدان ابراهیم کشیده شد.
حال آنکه بافت فرسوده ای که حالا در وسط 
شهر رفسنجان قرار گرفته به ساماندهی نیاز 
دارد تا عــلاوه بر تغییر چهره شهر، با اجرای 
طرح های درآمدزا و اشتغال زا رونق و توسعه را 

نیز دربرداشته باشد.
اوایل دهه اخیر بود که پیشنهاد اجرای پروژه ای 
تجاری اداری با اهــداف مختلف که از جمله 
اشتغال زایی، درآمدزایی، رونق و نیز دسترسی 
ــلام شــد در محله  ــرای خــریــد اعــ ــ ســاکــنــان ب
کاروانسرا داده و قرار بود یکی از سرمایه گذاران 
رفسنجانی با همکاری شرکت سامان بافت 
مشهد مقدس، با سرمایه گذاری پیش بینی 

شده ۳۴میلیارد تومان پروژه اداری تجاری با 
نام پیامبر اعظم)ص( را احداث کند و سه سال 

بعد تحویل دهد.
اما در این زمینه مشکلاتی بین اداره اوقــاف، 
ســرمــایــه گــذار و شرکت مجری پیش آمــد که 
موجب شد عملیات اجرایی طرح با اینکه در 
سه سال نخست پیشرفت فیزیکی ۹۴درصدی 
داشت به دلیل وجود مغازه ها در جلو در ورودی 

به مدت هفت سال متوقف شود.

مشکل حل می شود ◾
ــورای اســـلامـــی شــهــر رفسنجان  ــ ــیــس شـ رئ
در ایــن زمینه اظــهــار می کند: مشکل پــروژه 

پیامبراعظم)ص( رفع و این پــروژه بــه زودی از 
خاموشی خارج و به بهره برداری خواهد رسید.
سید حسین رحیمی، رئیس شــورای اسلامی 
شهر رفسنجان در این خصوص اظهار کرد: 
پروژه پیامبراعظم )ص( که سهامداران و مردم 
ــرای افتتاحش چشم  چندین ســال اســت بـ
انتظارند یکی از بزرگ ترین پروژه های عمرانی 
شهر رفسنجان اســت که متأسفانه بیش از 
1۰سال به علت تعلل درانجام وظایف بعضی از 
شرکا در حالت راکد به سر می برد و سهامداران 
این پــروژه بلاتکلیف بودند و باوجود جلسات 
متعدد و تلاش های گسترده نتیجه ای در بر 
نداشت و نارضایتی و تجمع متعدد سهامداران 

این پروژه را در این سالیان درپی داشته است.
وی افــزود: در همین راستا حل این موضوع از 
زمــان آغــاز به کار شــورای ششم به عنوان یکی 
از اولویت ها در دستور کار قرار گرفت و پس از 
جلسات متعدد،  سرانجام  گره این پروژه باز شد.
رئیس شورای اسلامی شهر رفسنجان ادامه 
داد: در جلسه ای کــه مــاه گذشته بــا حضور 
مسئولان کشوری و استانی در محل اداره کل 
اوقاف برگزارشد، مشکل اجرایی این پروژه رفع 
شد و ان شاءالله با توجه به مصوبات و تعهدات 
ــه زودی شاهد آغــاز مراحل  جلسه یاد شده ب
عملیاتی باقیمانده و بهره برداری از این پروژه 

خواهیم بود.

پس از یک دهه اختلاف 

قفل پروژه پیامبر اعظمa رفسنجان باز می شود

گزارش



تبریز با اشتوتگارت 
 پیمان 
خواهرخواندگی 
 می بندد

شهردار تبریز گفت: 
خواهرخواندگی 
تبریز با شهر 
اشتوتگارت موجب 
معرفی این شهر 
در سطح بین الملل 
می شود. یعقوب 
هوشیار افزود: 
خواهرخواندگی 
اعتباری برای شهر 
تبریز در حوزه 
تبلیغاتی است لذا 
باید تلاش کرد از 
دیپلماسی بین المللی 
برای معرفی تبریز در 
دنیا استفاده کرد.

خبر

زمان آغاز 
عملیات اعزام 
حج تمتع در 
فرودگاه شهید 
باکری ارومیه 

آذربایجان غربی    
مدیر کل فرودگاه های 
آذربایجان غربی از 
آغاز عملیات اعزام 
حجاج تمتع در فرودگاه 
بین المللی شهید 
باکری ارومیه از ۹ تیرماه 
خبر داد.
محمد علی نائل 
قراملکی افزود: عملیات 
رفت پروازهای حج 
تمتع طی دو روز از نهم 
تا ۱۰ تیرماه سال جاری 
از فرودگاه ارومیه انجام 
می شود.
وی اظهار کرد: در حج 
امسال، هزارو47 زائر 
طی چهار پرواز توسط 
شرکت هواپیمایی 
جمهوری اسلامی ایران 
عازم سرزمین وحی 
خواهند شد.
قراملکی گفت: با توجه 
به اهمیت سفر حج 
تمهیدات لازم برای ارائه 
و تسهیل خدمات به 
زائران اندیشیده 
شده است.

WWW.QUDSONLINE.IR دوشنبه ۹ خرداد ۱40۱  2۸ شوال۱44۳  ۳0 می 2022   سال سی و پنجم    شماره ۹۸۱۹ 

افقی: ◾
۱. بیماری کمبود شدید ویتامین A که منجر 
بــه ضخیم شـــدن قــرنــیــه چــشــم مــی شــود 
- بازمانده 2. تکه پارچه کهنه – همسر 
نیکوکار فــرعــون – مــاه ســوم 3. بخشش 
 – نــام پسرانه وطنی – سوغات استهبان 
4. مقابل کتبی – بـــرادر پــدر – شخص و 
فرد 5. پدربزرگ – تنبل جالیزی – کشوری 
ــا - هراس   جــزیــره ای در جنوب شرقی اروپ
ــرن ۱7  ــ ــاش هــلــنــدی قـ ــقـ 6. کــشــت – نـ
ــواده اش« -  ــ ــان خــالــق تــابــلــوی »تــبــی و خــ
دوست داشتن 7. شیرینی ورقه ای سوغات 
کرمانشاه – شاخه ای از ورزش اتومبیلرانی 
– ابزار هندسی رسم زاویه قائمه 8. آدمکش 
– بیماری که پس از بهبودی اجــازه خروج 
از بیمارستان را گرفته ۹. آشکار - کاریز 
– ابزار برش ۱۰. کلام معتبر - به سازمانی 
ــی، امنیتی اطــــلاق مــی شــود که  اطــلاعــات
در عــمــلــیــات مخفی شــرکــت می کنند- 
ــی ۱۱. خشک مزاج  ــوی ــواج رادی تقویت امـ
– پیشکش کردن - بــیــرون ورزشـــی - نیز 

 ۱2. بــنــیــان – ســـاز مــثــنــوی – موسیقی 
۱3. نظریه- اسلحه کمری - نــابــودی ۱4. 
شانس – دورویی - نمونک ۱5. گم – شهری 
در روسیه و فیلمی به کارگردانی »بهروز 

افخمی«

عمودی: ◾
 ۱. ناتوان – بی خطری – مایه حیات 2. موی 
شاعرانه – فهمیدن – پیام رسان بــدن – 
امــام نهم شیعیان)ع( 3. دستکاری روی 
عکس – فــوری – فضای مجازی 4. صوت 
شگفتی – آرواره – باشگاه فرنگی – توانایی 
خـــوانـــدن و نــوشــتــن 5. بــهــشــت زیــرپــای 
 اوســـت – درس نوشتنی – نقش هنری 
6. کنایه از آدم بی تجربه است- کلمه ای در 
مقام تعلیل 7. سراینده گرشاسب نامه – 
 ضمیر اتحاد – مقابل نقدی – رود اروپایی 
8. امــا ، ولــی – ابـــزاری بــرای تعیین سمت 
نــمــاز – بــه هــم چــســبــیــده۹. ابـــر زمــیــنــی – 
زبــانــی بومی در سرزمین های اشغالی - 
 صوت درد – مخلوط شن و ماسه و آهک 

۱۰. حکام – مختلف با دیگران ۱۱. آتشدان 
حــمــام – جــان پــنــاه ســربــاز -  سریع ترین 
ــور روی زمـــیـــن - تـــرش وشـــیـــریـــن  ــ ــان  جــ
۱2. اتاقک دیده بان – قبل از دوز می آید – 
تنها ماده ای که طلا را حل می کند ۱3. بانوی 
پاک نهاد – یاری رسان – غذایی از تخم مرغ 
و سیب زمینی یا سبزی ۱4. رفیق شفیق – 
نزول کلام خدا بر پیامبرش - دانه حاصل 
از زراعت گندمیان -  ماده بیهوشی ۱5. سر 

فوتبالی – هدایتگر هواپیما - متفق

جدول     ۸۳۷۹

15 14 13 12 11 10 9 8 7 6 5 4 3 2 1  

               1 
               2 

               3 
               4 
               5 
               6 
               7 
               8 

               9 
               10 
               11 
               12 
               13 

               14 
               15 

 

15 14 13 12 11 10 9 8 7 6 5 4 3 2 1  

 1 ا د م و ن د ه ی  ل ا ر ی    غ م
 2   ر ک   و ر ا   د ر و   ت ر ش
 3 س   ر و ز ا ن ه   س ک و ر ی  ت
 4 ب ط    ر ا ز   و ب   ش ه ا ب  

 5 ز ب ر ج  د   ج  ا و ه   م ش   س
 6   ق ف ا   پ ا ی  ا ن ه   ه م ا

 7 ک   ر و م ا ن ی    د ا م   ر س
 8 ن ا م ن ا س ب   ا ب و د ر د ا

 9 ت ل   د ر ک   ج  و ا ن ا ن   ت
 10 و ف ا   ک ا ر ا م ل   ل ج  ن  
 11 ر   ح  د   ل ن ج  ه   ت ی  ر ا ژ
 12   ق ا ی  م   و ی    س ه و   ک ل
 13 ا س ط  و ر ه   م ل ا ی  م ت   ه
 14 خ  ط  ه   د و ک   ب ز ی    ن د  
 15 ر ی    ه م ا ی  و ن ش ج  ر ی  ا ن

 

حل جدول شماره قبل

zadehalireza@gmail.com
طراح جدول: محمدرضا علی زاده

کرمانشاه    تخریب و تغییر کاربری دو سینمای 
قدیمی استقلال و پیروزی در کرمانشاه که از 
آن بــا عــنــوان پــاک کــردن حافظه فرهنگی یک 
شهر یاد می شود، نه نخستین بار است که رخ 
می دهد و نه آخرین بــار! مرصاد نیوز در قالب 
گزارشی در این باره می نویسد: اگر از بولوار شهید 
بهشتی کرمانشاه گذر کنید، ساختمان تاریک 
و مــتــروکــه ای را می بینید کــه تــعــدادی ماشین 
رنگارنگ در آن پارک شده و با یک بنر کوچک 

نوشته شده: »پارکینگ عمومی شهر تماشا«. 
گویا از اوایـــل دهــه ۹۰ تاکنون مسئولان هیچ 
رغبتی برای تعیین تکلیف سینما »استقلال« 
نداشته اند؛ هر چند سال ۱3۹۱ حجت الاسلام 
محمد آفــتــابــی، مــدیــر وقــت فرهنگ و ارشــاد 
اسلامی به خرید این سینما وعده داده بود اما 

این وعده هیچ وقت عملی نشد.

تبدیل سینما به پارکینگ عمومی  ◾
کارشناس پژوهشی سمعی بصری اداره کل 

فرهنگ و ارشاد اسلامی استان کرمانشاه در این 
زمینه می گوید: هیئتی در وزارت ارشاد به منظور 
انحلال سینماها تشکیل شده که بر اساس اعلام 
صورت گرفته، سینماهایی که در ۱5 سال اخیر 
هیچ فیلمی در آن ها اکــران نشده منحل شود، 

البته این طرح مخالفانی هم دارد.
پژمان خسروی پور به حذف دو سینمای استقلال 
)شهرتماشا( و پیروزی )آتلانتیک( از سطح شهر 
کرمانشاه اشــاره کرد و گفت: متأسفانه این دو 

سینما به پارکینگ خودرو تبدیل شده اند.
وی یادآور می شود:  سینما استقلال متعلق به 
بخش خصوصی اســت؛ از سوی وزارت ارشاد 
رایزنی هایی به منظور بازسازی با مشارکت 7۰ 
درصدی وزارت ارشاد و آورده 3۰ درصدی سهم 

مالک صورت گرفت که متأسفانه نپذیرفت.
وی اذعـــان می کند: همچنین بــه مالک آن 
پیشنهاد شد پردیس سینمایی و مجتمعی 
با کارکرد تجاری فرهنگی با همکاری ارشاد 
احــداث شــود، امــا ایــن پیشنهاد هم توسط 

مالک پذیرفته نشد.
کارشناس پژوهشی سمعی بصری اداره کل ارشاد 
اسلامی استان بیان می کند: طی نامه ای به تازگی 
ورثه مالک سینما عنوان کرده تمایلی به احیای 
سینما ندارد در حالی که در مدارک و اسناد زمین، 

کاربری فرهنگی قید شده است.
وی مــی افــزایــد: پــرونــده فعلاً در دســت بررسی 
است، همان طور که می بینید ساختمان تغییر 

کاربری داده و به پارکینگ تبدیل شده است.
 
ایجاد پارکینگ تخلف نیست ◾

رئیس اتحادیه شرکت های خدماتی کرمانشاه 
نیز در خصوص تبدیل این سینما به پارکینگ 
عمومی اذعان می کند: براساس قانون جدید نظام 
صنفی، هر شخصی که زمین بدون استفاده ای 
دارد اگــر بــرای راه انــــدازی واحــد صنفی اعــم از 
پارکینگ به اتحادیه مراجعه کند، بدون استعلام، 

مجوز صادر می شود.
محمدهادی اربــاب می افزاید: گرفتن استعلام 

و اینکه آیا تغییر کاربری آن واحد صنفی مجاز 
است یا خیر، بر عهده شهرداری است.

وی ادامه داد: این نهاد شهرداری است که اگر 
استعلام بگیرد و ثابت شود زمینی کاربری تجاری، 
مسکونی، فرهنگی و.. داشته امــا مغایر با آن 

استفاده شده باید با متخلفان برخورد کند.
اربـــاب بــا اشـــاره بــه اینکه قــبــلاً اســتــعــلام از 
طریق اتحادیه شرکت های خدماتی گرفته 
می شد، خاطرنشان کرد: اما مدتی است که 
ایــن قانون تغییر کــرده و تنها بــرای تشکیل 
پرونده مالیاتی، اتحادیه از اداره دارایی و امور 
مالیاتی استعلام می گیرد و در نهایت شخص 
متقاضی به امــور اماکن مراجعه می کند تا 

بقیه ضوابط را طی کند.
 رئیس اتحادیه شرکت های خدماتی کرمانشاه با 
اشاره به اینکه ما با تغییر کاربری فرهنگی هنری 
به پارکینگ موافق نیستیم، افـــزود: پارکینگ 
شهرتماشا هم که خصوصی است از موارد ذکر 

شده مستثنا نخواهد بود.

خاطرات هنر هفتم در کرمانشاه جای خود را به پارکینگ عمومی داد

سینما »شهر تماشا« دیگر تماشایی نیست

گزارش

۴

خبر اصفهان    سایه اندازی کرونا 
ــر صــنــعــت گـــردشـــگـــری در  بـ
دو ســال گذشته معیشت و 
اشتغال بسیاری از صنعتگران 
فعال در حــوزه صنایع دستی 
را به مخاطره انداخت. میدان 
نقش جهان اصفهان که در ســال هــای گذشته 
همواره بهشت گردشگران داخلی و خارجی بود 
و رونق صنایع دستی از حضور پرشور گردشگران 
حس می شد متأسفانه در دو سال گذشته با رکود و 
رخوت بسیاری روبه رو شد اما خوشبختانه با رخت 
بربستن بیماری کرونا حال باری دیگر رونق به این 
میدان بازگشته و امید در دل صنعتگران جوانه 

زده است.
متأسفانه در دو سال گذشته کرونا مانند سونامی 
تولید صنایع دستی اصفهان را تحت تأثیر قرار داد 
به شکلی که تعدادی از این هنرمندان فعالیت خود 
را تعطیل یا نیمه تعطیل کردند؛ کار و کاسبی ها در 
این صنعت از سکه افتاد و میدان امام به عنوان 
تجمعی از بازارچه های صنایع دستی اصفهان 

بازارش از مشتری خالی و خالی تر شد.

حال و روز صنایع دستی  ◾
اگر چه این روز ها شاهد حضور گردشگران بیشتری 
در میدان نقش جهان هستیم اما واقعیت این 
است که به طور کلی حال و اوضــاع بــازار صنایع 

دستی تعریف چندانی ندارد.
رومیزی های خاتم کاری، ظــروف مینا، تابلوهای 
قلم کاری و فرش دستباف اصفهان ازجمله هنرهایی 
است که در روزگاری نه چندان دور، جایگاه و ارزش 
ــران بلکه در آن سوی  قابل توجهی نه تنها در ای
مرزهای کشور داشت. اما اکنون با گذر زمان، شاید 
سلایق افــراد تغییر کرده یا آنکه گرانی این اقلام، 
ــراد از خرید می شود.  موجب صرف نظرکردن اف
خلاصه آنکه حاصل ذوق و سلیقه هنری ایرانی 

به ندرت در خانه ها مشاهده می شود.
هنرمندان صنایع دستی اصفهان نیز با گلایه مندی 

از رکود این بــازار، افزایش نرخ مواد اولیه، کاهش 
توان مالی مردم، کاهش ورود گردشگر و نبود تدابیر 
صحیح مدیریتی را از دلایل اصلی این اتفاق مطرح 

می کنند. 
گفتنی است برای بیان شرایط ناخوشایند این بازار، 
همین بس که بدانیم سابق بر این بیش از 2۰۰ نوع 
صنایع دستی وجود داشته است که اکنون از نیمی 
از این آثار، حتی حرف و نشانی هم در میان نیست 
و بقیه هم به طور نیمه جان در حال تولید هستند.

چالش هایی که طی دو سال اخیر به دلیل کاهش 
ورود گردشگر، شرایط این بازار را ناخوش تر و اخطار 

خــروج هنرمندان این عرصه از کشور را جدی تر 
کرد، چه بسا با تداوم این جریان و فقدان اندیشه و 
تدبیری مناسب برای بهبود شرایط، دیری نپاید که 
حیات این میزان صنایع دستی باقی مانده اصفهان 

را هم در معرض خطر نابودی قرار دهد.

خروج صنایع دستی از سبد خرید ◾
غلامعلی فیض الهی، رئیس اتحادیه شرکت های 
تعاونی صنایع دستی اصفهان در این زمینه اذعان 
می کند: در اصل شرایط اقتصادی مــردم چنین 
ایجاب می کند که خرید این محصولات را در سبد 

هزینه های خود قرار ندهند.
وی با اشاره به محدودیت های سفر ناشی از کرونا، 
گرانی اجناس و کسادی بازار می گوید: این شرایط 
خسارت های زیادی به تولیدکنندگان و فروشندگان 

صنایع دستی استان وارد کرده است.
فیض الهی می افزاید: در نشستی که وزیر میراث 
فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی با فعالان 
صنایع دستی اصفهان داشت چند وعده داده شد؛ 
نخست آنکه بیمه هنرمندان پیش بینی شده و قرار 
است افرادی که تحت حمایت بیمه قرار ندارند یا 
به هر دلیلی از حمایت بیمه خارج شدند، بتوانند 

دوباره زیر پوشش بیمه قرار گیرند.
ــه  ــازارچـ ــاد بـ ــجـ ــد: وعـــــده ایـ وی ادامــــــه مــــی دهــ
صنایع دستی داده شد که برای رونق صنایع دستی 
چندان کاربردی نیست؛ زیرا اصفهان خود دارای 
بــزرگ تــریــن مرکز تولید و عرضه صنایع دستی 
است اما مسئله آن است که خریداری برای این 
محصولات وجود ندارد؛ بنابراین لازم است به جای 
داخل، سفارتخانه ها و خانه های فرهنگی ایران در 
دیگر کشورها تقویت شود تا این گونه اجناس در 

کشورهای دیگر عرضه شود.
رئیس اتحادیه شرکت های تعاونی صنایع دستی 
اصفهان مــی گــویــد: ضـــروری اســت بــه بــرگــزاری 
نمایشگاه های صنایع دستی در کشورهای خارجی 

توجه زیادی شود. 
به گفته فیض الهی، متأسفانه فاصله  زیادی میان 
محصولات صنایع دستی ما با سلیقه های جهانی 
افتاده است و اگر این شکاف پر شود، می توان بر 

ارزآوری این محصولات اتکا کرد.
وی اظــهــار مــی کــنــد: مــوضــوع قــابــل تــوجــهــی که 
تولیدکنندگان و هنرمندان صنایع دستی باید 
مدنظر قــرار دهند، آن است که تولیدات دو نوع 
است؛ اول برای مصرف داخل کشور و عرضه به 
خریداران داخل اعم از گردشگر ایرانی یا خارجی که 
وارد کشور می شود و دوم کالایی که ویژه عرضه در 
کشوری خاص تولید شود؛ با این دیدگاه که کشور 

مقصد چه محصولی را می پسندد.

با رونق گرفتن گردشگری

امید در »نقش جهان« 
جوانه زد

خبرخبر
روزروز

آغاز عملیات 22 مدرسه خیرساز در کرمان
کرمان      مدیرکل آموزش و پرورش استان کرمان گفت: 
در چهار ماه گذشته، خیران عملیات ساخت 22 مدرسه 

را در استان آغاز کرده اند.
رضا رضایی، مدیر کل آمــوزش و پــرورش استان کرمان 
در حاشیه بازدید از مــدارس تخریبی شهرستان های 
جنوبی کرمان با بیان اینکه طی چهار ماه گذشته، خیران 

عملیات ساخت 22 مدرسه را در استان آغاز کرده اند، 
اظهار کرد: تعامل سازنده ای بین آموزش و پرورش استان 
و نوسازی مــدارس استان وجود دارد و خیران نیز برای 
مدرسه سازی در مناطق مختلف استان مراجعه کرده اند.
وی گفت: با پرداخت 5۰ درصد از هزینه ساخت یک 
مدرسه توسط خیر، دولت موظف به پرداخت مابقی آن 

است و بر اساس پیگیری های انجام شده، تمام پروژه های 
نیمه تمام خیری استان تا پایان سال جاری به بهره برداری 

می رسند.
مدیرکل آمـــوزش و پـــرورش اســتــان کــرمــان بــا اشـــاره به 
کمبود، تخریبی و نیاز به بهسازی و مقاوم سازی تعدادی 
از مــدارس در مناطق مختلف استان خاطرنشان کرد: 

از ظرفیت خیران در امر مدرسه سازی و مدرسه یاری 
استقبال می کنیم.

رضایی افزود: به ادارات آموزش و پرورش شهرستان ها 
و مناطق استان تأکید کرده ایم بدون هماهنگی خیران و 
تحت هر شرایطی تغییر نام مدارس خیرساز غیرقانونی 

بوده و با متخلفان برخورد جدی می شود.

خبر
ایلام

   ۱2۰ خانواده ایلامی متقاضی
 فرزند از بهزیستی هستند 

سرپرست اداره کل بهزیستی ایلام گفت: ۱2۰ 
خانواده در استان هم اینک متقاضی فرزندخوانده از 

این اداره کل هستند. حسین نورعلیوند اظهار کرد: 

این تعداد خانوار از سال ۹۳ تاکنون با تشکیل پرونده 
تقاضای دریافت فرزندخوانده از بهزیستی را داشته 
که به علت محدود بودن تعداد کودکان بی سرپرست 
واجد شرایط تاکنون امکان تحویل فرزندخوانده به 

همه آن ها میسر نشده است.

وی ادامه داد: با وجود اینکه از سال ۹۳ تاکنون 
در مجموع ۴۶ نوزاد و کودک واجد شرایط )اعم 

از داخل و خارج استان( به خانواده های متقاضی 
فرزندخوانده سپرده شده است، اما همچنان این 

تعداد خانواده در انتظار برای فرزندخوانده از 

بهزیستی هستند. نورعلیوند تأکید کرد: هم اینک 
شماری کودک و نوزاد در شیرخوارگاه و خانه کودکان 
و نوجوانان این اداره کل نگهداری می شوند که به علت 

نداشتن شرایط لازم قانونی امکان سپردن آن ها به 
خانواده های متقاضی فرزندخوانده وجود ندارد.

هنرمندان صنایع دستی اصفهان با گلایه مندی از رکود این بازار، افزایش 
نرخ مواد اولیه، کاهش توان مالی مردم، کاهش ورود گردشگر و نبود تدابیر 

صحیح مدیریتی را از دلایل اصلی این اتفاق مطرح می کنند. 
گزيدهگزيده

برپایی نمایشگاه »حضور 
صدساله خورشید« در قم

قم      نمایشگاه »حضور صدساله خورشید« آثار، 
تصاویر و دستاوردهای امام خمینی )ره( با حضور 
آیت الله حسینی بوشهری در مرکز همایش های 

غدیر قم آغاز به کار کرد.
در آستانه صدمین سالگرد ورود تاریخی حضرت 
امام خمینی )ره( به حوزه علمیه قم و سی و سومین 
ســالــگــرد ارتــحــال ایــشــان، نمایشگاه »حــضــور 
صدساله خورشید« آثار، تصاویر و دستاوردها آغاز 
به کار کرد. افتتاحیه این نمایشگاه با پیام تصویری 
حضرت آیت الله  عبدالله جوادی آملی، آیت الله 
دوستی زنجانی، آیت الله هاشمی، آیت الله فقیه 
یــزدی و حجت الاسلام والمسلمین سید حسن 
خمینی و حــجــت الاســلام والمسلمین جــوادی 

آملی برگزار شد.
حجت الاسلام والمسلمین عباس کمساری مدیر 
مؤسسه تنظیم و نشر آثــار امــام خمینی )ره( در 
این مراسم گفت: این مؤسسه با هدف تنظیم، 
دسته بندی، حفظ آثار و حراست از میراث فکری، 
علمی، فقهی، عرفانی و سیاسی امام راحل ایجاد 

شده است.
وی افـــزود: از جمله اقــدامــات مهم ایــن مؤسسه 
این است که همه آنچه مربوط به امام راحل بود 
همچون احکام، نامه ها، آثار علمی، بیانات و اسناد 

تاریخی ایشان حفظ و تنظیم شده است.
ــرد: در راســتــای ویــرایــش جدید  کمساری بیان ک
صحیفه امام راحل، کارهای علمی و پژوهشی برای 
بررسی اسناد بدست آمده در حال انجام است. 
حدود 8۰ هزار مقاله با موضوع امام خمینی)ره( در 
اختیار داریم و کتاب های ارزشمندی با موضوعات 
گوناگون حول این محور به همت مؤسسه تنظیم 
و نشر آثار در سه دهه اخیر منتشر شده است. 
گفتنی است این نمایشگاه از هشتم تا دوازدهم 
خردادماه در مرکز همایش های غدیر قم پذیرای 

علاقه مندان است.

قول مساعد رئیس مجلس
 برای افزایش اعتبار سد معشوره

لرستان      نماینده مردم کوهدشت و رومشکان 
با اشــاره به قــول مساعد رئیس مجلس شــورای 
اسلامی برای افزایش اعتبار سد معشوره گفت: 
حدود 8 هزار میلیارد تومان اعتباربرای ساخت این 

سد نیاز است.
حجت الاسلام محمدرضا مبلغی اظهار کرد: سد 
معشوره یکی از مطالبات اساسی مردم لرستان 
است که اقتصاد این استان را در صورت راه اندازی 
متحول می کند و علاوه بر آن هزاران هکتار از اراضی 
شهرستان های کوهدشت و رومشکان را آبیاری 
می کند. وی با اشــاره به نقش سد معشوره برای 
جلوگیری از خــســارات احتمالی سیلاب افــزود: 
ذخیره آب در لرستان سبب می شود این استان و 
استان  پایین دست خوزستان نیز از خسارات سیل 

در امان بمانند.
نماینده مردم کوهدشت و رومشکان با بیان اینکه از 
همه ظرفیت ها برای ساخت سد معشوره استفاده 
می کنیم، عنوان کرد: پیگیری هایی برای راه اندازی 
این سد در سفر آذرماه سال گذشته رئیس جمهور 
به لرستان انجام شد که آقــای رئیسی نیز قول 
مساعد و دستور لازم را برای احداث سد معشوره 
ــاره بــه دیـــدار بــا محمدباقر  صــادر کــرد. وی بــا اشـ
قالیباف رئیس مجلس شورای اسلامی بیان کرد: 
رایزنی هایی در این دیدار درباره افزایش اعتبار سد 
معشوره مطرح شد که رئیس مجلس در خصوص 

افزایش اعتبار این سد قول مساعد داد.
نماینده مردم کوهدشت و رومشکان با بیان اینکه 
اعتبار سد معشوره هم اکنون حدود ۱۰۰ میلیارد 
تومان است، گفت: حدود 8 هزار میلیارد تومان 
برای ساخت این سد نیاز است که به دنبال افزایش 

اعتبار سد معشوره هستیم.
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